
اقتصاد 14
سخنگوی کمیسیون صنایع مجلس در تشریح نشست دیروز این کمیسیون با وزیر صمت و مدیران ایران خودرو و سایپا گفت: 
به زعم وزیر صمت، 90 درصد اعتراضات مربوط به شرکت سایپاست. ملکی افزود: مدیر )قبلی( سایپا به دلیل افزایش بی رویه 
قیمت خودرو، به دستور رحمانی جابه جا شد. پس از این تغییر، قیمت  خودروها تعدیل شد و به قیمت های قبلی بازگشت. 

سخنگوی کمیسیون صنایع: قیمت های 
سایپا به قبل بازگشت 

سه شنبه ۲ بهمن13۹7 .1۵   جمادی الاول  144۰.شماره ۲۰۰1۹

...بازار خبر
جهیزیه ۸۳ درصد گران شد

فــارس- براساس آمارها، در آذرمــاه نسبت 
به ماه مشابه سال قبل اقلام عمده جهیزیه 
)کالاهای بادوام( حداقل ۸۳ درصد افزایش 

یافته است.   

ثبت نام جامانده های کارت سوخت
اتــمــام مهلت ثبت نام کــارت  بــا  تسنیم- 
سوخت المثنی، امکان ثبت نام از طریق 
درگاه های اینترنتی و کدهای تلفن همراه 
امکان پذیر نیست، اما کماکان دفاتر پلیس 
10+ برای ثبت نام متقاضیان کارت سوخت 

المثنی اقدام می کنند.

بازار سکه بی اعتنا به کاهش 
بهای جهانی طلا

ایرنا- با وجــود آن که در آغــاز هفته جدید 
میلادی بهای هر اونس طلا در بازارهای 
جهانی حدود سه دلار عقبگرد داشت اما 
در بازار تهران اغلب مسکوکات طلا تحت 
تاثیر رشد نرخ ارز بالاتر از قیمت روز قبل، به 

خریداران فروخته شد.

مقاومت بانک مرکزی در برابر 
واردکنندگان خودرو جواب داد 

واردات  بر  مبنی  مرکزی  بانک  مخالفت  با 
بــدون انتقال ارز و ترخیص خودروهایی که 
ثبت سفارش آن ها تا تاریخ 1۶ دی ماه انجام 
شده بود، هیئت وزیران این مصوبه را اصلاح 
کرد  و تاریخ را از دی به مــرداد، تغییر داد. به 
گزارش مهر،۲۵ دی خبرهایی از مخالفت 
رئیس کل بانک مرکزی با مصوبه خودرویی 
دولت برای ترخیص خودروهای وارداتــی در 
گمرک مانده منتشر شد. استدلال بانک مرکزی 
این بود که واردات بــدون انتقال ارز موجب 
می شود منشأ تامین ارز برای واردات خودرو 
مشخص نباشد و این در حالی است که طی ماه 
های گذشته تمام تلاش مصروف این شده بود 
که با حاکم کردن نظم بر بازار ارز، حساب دخل 
و خرج ارزی کشور را به دست بگیرد. اما مصوبه 
اخیر که اجازه می دهد خودروهای وارداتی 
بدون انتقال ارز وارد کشور شوند، بهانه تازه ای 

برای بی نظمی در بازار ارز خواهد بود.

...اخبار
استارت بانک مرکزی برای 

حرکت به سمت ارزهای دیجیتال 
و بلاک چین 

بردبار: رئیس پژوهشکده پولی و بانکی 
با تاکید براین که خیلی از کشورهای دنیا 
ارزهــای دیجیتال را به رسمیت شناخته 
اند و برای آن روند و مقررات گذاشته اند، 
ــوع از سوی  ــوض ــرش ایــن م ــذی ــان پ ــواه خ
بانک مرکزی شــد. به گــزارش خراسان، 
علی دیواندری در نشست خبری هشتمین 
همایش بانکداری الکترونیک و نظام های 
پرداخت که با محوریت پرداختن به بلاک 
چین ها و ارزهــای دیجیتال ، نهم و دهم 
بهمن ماه در تهران برگزار می شود، درپاسخ 
به خراسان درخصوص موضع بانک مرکزی 
درباره ارزهای دیجیتال گفت: بانک مرکزی 
باید واقعیت ها را بپذیرد و خود این همایش 
می تواند جرقه خیلی از تغییرات را بزند و 
آثار خوبی در بانکداری ما و بانک مرکزی 

داشته باشد.

سومین عرضه نفت در بورس 
ناکام ماند 

ــروز سومین دور عرضه نفت  در حالی که دی
ــورس انــرژی از ســوی شرکت ملی نفت  در ب
انجام شد و با وجود قیمت مناسب ۵۲ دلاری، 
خریداری پیدا نشد، پژمان فر نماینده مجلس در 
واکنش به اظهارات وزیر نفت درباره توصیه به 
مشتریان برای نخریدن نفت از بورس، واکنش 
نشان داد. به گزارش خراسان و بر اساس تابلوی 
برخط معاملات بورس انرژی ایران، دیروز اول 
بهمن ماه، شرکت ملی نفت ایران یک میلیون 
بشکه نفت خام سبک کشورمان را به قیمت 
پایه هر بشکه ۵۲.4۲ دلار عرضه کرد اما هیچ 
خریداری پای معامله نیامد. این در حالی است 
که قیمت نفت سبک هم اکنون در بازار جهانی 
بیش از ۶0 دلار است. علاوه بر آن در این دوره، 
بر خلاف دو دوره قبلی عرضه نفت در بورس 
طی آبان ماه، امکان تسویه 100 ریالی بهای 
نفت نیز فراهم آمده بود که از تعهدات ارزی 

خریداران می کاست.

...خصوصی سازی 
آلومینیوم المهدی به مپنا واگذار شد 

شرکت آلومینیوم المهدی و طرح هرمزال پس از یک بار واگذاری 
ناموفق و ناتوانی خریدار در ایفای تعهدات به »شرکت مدیریت 
پروژه های نیروگاهی ایران)مپنا(« واگذار شد.به گزارش سازمان 
خصوصی سازی، به دلیل ایفا نکردن برخی تعهدات از سوی خریدار 
قبلی سهام شرکت آلومینیوم المهدی و طرح هرمزال )شرکت 
فروآلیاژ گنو( و حال شدن دین مشارالیه، سازمان خصوصی سازی 
اقدام به انتشار فراخوان در خصوص جایگزینی خریدار قبلی کرده 
و پس از بررسی پیشنهادهای رسیده، قرارداد جایگزین با »شرکت 

مدیریت پروژه های نیروگاهی)مپنا(« منعقد شد.

...کارگران 
حق مسکن کارگران ۱۰۰هزار تومان شد 

با تصویب اعضای شورای عالی کار، حق مسکن کارگران با 
افزایش ۶0 هزار تومانی از 40 هزار تومان به 100هزار تومان 
افزایش یافت. به گزارش مهر، در جلسه عصر دیروز شورای 
عالی کار با »افزایش حق مسکن کارگران« موافقت شد. در این 
جلسه  افزایش ۶0 هزار تومانی حق مسکن کارکنان مشمول 
ــزارش، مصوبه  قانون کار به تصویب رسید. بر اســاس این گ
شورای عالی کار در خصوص افزایش حق مسکن کارگران، 
در صورتی لازم الاجرا خواهد بود که به تصویب هیئت وزیران 

برسد. 

...تورم 
تورم نقطه به نقطه در مرز 4۰ درصد 

تورم کل سالانه اقتصاد کشور در پایان دی ماه به ۲0.۶ درصد 
رسید. این شاخص در 1۲ ماه منتهی به آذرماه امسال 1۸ درصد 
محاسبه و اعلام شده بود. اما تورم نقطه به نقطه که برای مردم 
ملموس تر است در دی ماه به ۳9.۶ درصد رسید که به معنی 
رشد حدود 40 درصدی سبد کالاهای مورداستفاده خانوار 
ایرانی در دی ماه امسال نسبت به دی ماه 9۶ است. تورم نقطه به 
نقطه در آذرماه ۳7.4 درصد بود. به گزارش خراسان و بر اساس 
گزارش مرکز آمار ایران از شاخص قیمت ها، تورم گروه خوراکی 

بسیار بیشتر از متوسط و معادل ۲۸ درصد محاسبه شده است.

نرخ ارز 
)سامانه سنا(

ربع سکهنیم سکهسکه طرح جدیدسکه طرح قدیمهرگرم طلای18عیارنرخ طلادرهم اماراتیوانپوندیورودلار

) ۲000( 11۶.۵00)   ۵00( 1۳۳.000) (۳.717.000۳۸.700.000مشهد۳1.4۵۵ 147.۸4۳17.4۸۵)400 700/000( 40.700.000۲1.000.0001۲.۵00.000

(شاخص کل بورس (۳.700.۵۲0۳9.۲00.000تهران۸۲/۲00 هر گرم زعفران پوشال1۳1/۲01هر گرم زعفران نگین1۶1.9۲۲ ) ۳/۶۵۳ 4۳0/000(40.900.000۲1.۳00.0001۲.900.000

حسین بردبار: عمری را در زنجیره تولید زعفران 
گذرانده است و از همه زیر و بم مرتبط با این محصول 
از مزرعه تا سفره خبر دارد، حتی به تازگی به کمک 
بورس کالا و پذیرش مسئولیت انبارداری برای بازار 
این محصول در بورس، در چرخه تجارت زعفران 
نیز ورود کرده است، به همین دلیل درد دل های 
فراوانی از علل عقب ماندگی ها دراین خصوص 
دارد. می گوید، ایران 90 درصد زعفران دنیا را 
تولید می کند پس قیمت جهانی ایــن محصول 
نیز درکشورمان باید تعیین شود و ما می توانیم به 
چنین موقعیتی درجهان دست یابیم اما از وجود 
دست های پنهانی خبر می دهد که مانع این مسئله 
شده انــد، از برخی صادرکنندگان متخلف و بی 
مسئولیت که به دلیل عدم پیمان سپاری ارزی از 
کارت های یک بار مصرف یا کارت های دیگران 
برای صادرات زعفران استفاده می کنند تا برخی از 
اتباع افغانستانی و خارجی که با هدف پول شویی؛ 
زعــفــران ایـــران را می خرند و آن طــرف مــرز می 
فروشند؛یعنی کالای قاچاق وارد ایران می کنند و 
با پول آن پسته و زعفران می خرند و در کشورشان 

بسته بندی و به نام خودشان صادر می کنند.
غلامرضا کریمی، مدیرعامل شرکتی است که 
ــدی مشخص از تولید و انــبــارداری  اکنون درص
زعفران کشور را با کمک بورس کالا برعهده گرفته 
است و درنتیجه می تواند در بازار زعفران نیز حرفی 
برای گفتن داشته باشد و حتی در تعیین قیمت آن 
هم دخیل باشد،بر همین اساس می گوید در زمانی 
که قیمت خیلی از محصولات مثل پسته همگام 
با قیمت ارز حدود سه برابر شد، این اتفاق برای 
زعفران نیفتاد و مدعی است که درآینده نیز اتفاق 
نخواهد افتاد. آرمان های بلندی دارد، معتقد است 
یک راهکاری که می تواند تعیین قیمت جهانی 
زعفران را درایران محقق کند، استانداردسازی 
تولید و انــبــارداری زعفران اســت، موضوعی که 
اروپایی ها به ویژه اسپانیایی ها روی آن حساس 
هستند و می تواند ایران و بورس کالای کشورمان 
را به قطب تعیین قیمت وفــروش زعفران جهان 
تبدیل کند، کریمی آموزش و شفافیت را دیگر اصول 
ایجادکننده یک تحول اساسی در صنعت زعفران 
کشور می داند.جزئیات بیشتر را در گفت وگو با 
این کهنه کار عرصه کشاورزی و تولید و تجارت 

کشور می خوانید.
* ابتدا خودتان را معرفی بفرمایید و 
این که چه مدت است در کار زعفران مشغول 

فعالیت هستید؟

- غلامرضا کریمی هستم مدیر عامل شرکت زرین 
زعفران مشرق زمین؛ اولین شرکت تشکیل دهنده 
زنجیره زعفران در کشور؛ این شرکت به منظور 
سامان دهی کشت و تولید وداشــت و برداشت و 
فراوری و صادرات زعفران در حوزه فعالیت خود که 
شامل شهرستان های تربت حیدریه ، زاوه و مه ولات 
است و حدود ۳0 هزار خانوار کشاورز را در خود 
جای داده است؛ تشکیل شد و به همین دلیل بیش 
از 70 درصد سهام خود را به کشاورزان و فراوری 
کنندگان و بازاریان اختصاص داده است و از ۳0 
درصد سهم هیئت موسس نیز هیچ کس حق بیش 
از داشتن یک درصد سهام را ندارد. نتیجه این که 
همه سهامداران به دنبال انجام یک کار اقتصادی 
اجتماعی هستند؛ نه یک کار اقتصادی صرف و 
شخصی؛ این شرکت از ابتدای سال 9۵ شروع به 
کار کرد و هم اکنون بخشی از آن به انبار امین بورس 

کالاتبدیل شده است.
ــالا را بـــرای فعالیت  ــرا بـــورس ک * چ

خودتان برگزیدید و چه نتایجی گرفتید  ؟
- بیش از 90 درصد زعفران دنیا در ایران و بخش 
اعظمی از این نسبت در خراسان و به خصوص 
شهرستان های تربت حیدریه و زاوه تولید می شود. 
برای ارائه زعفران در بورس ابتدا باید استاندارد 
سازی های لازم را انجام داد و سپس اقدام کرد. 
ابتدایی ترین آن ایجاد انبار ها و مراکز پذیرش 
قابل قبول بورس با ارائــه ضمانت نامه ها و بیمه 
نامه های مورد قبول بورس است که این امر توسط 
این شرکت با هزینه زیاد و با تلاش فراوان و تشویق 
کشاورزان و سهامداران محقق شده است . مطلب 
بعدی ، تعیین استاندارد برای محصولی است که 
قرار است در بورس به خرید و فروش آن پرداخته 
شود و این بخش نیز توسط بورس کالای ایران، 
آزمایشگاه ها و سازمان استاندارد ایران برای کالای 
مورد قبول در بورس تدوین و اعلام شد و امروز این 
شرکت در نماد هایی همچون پوشال و نگین زرین 
و در سررسید های مختلف مشغول به کار است.
کشاورزان به روش سنتی از هر هکتار زمین کشت 
زعفران، به طور میانگین سه تا چهار کیلو زعفران را 

با مصرف 7۵00 متر مکعب آب برداشت می کنند 
در حالی که ما کشاورزان نمونه ای را درشرکت 
داریم که در هر هکتار با برداشت ۳۲ کیلو زعفران و 
مصرف آب ۳۵00 متر مکعب رکورد زده اند ، جناب 
آقای مهندس مالکی کشاورز نمونه  کشوری عضو 
هیئت مدیره شرکت هستند و خودشان به ترویج 
و آموزش این صنعت برای افزایش  بهره وری در 

مناطق مختلف کشور و منطقه اقدام می کنند.
ــدی تولید  ــرن ــه ب ــا چ ــون ب ــن ــم اک * ه

می کنید؟
- اولین برند ما »دیــار زریــن« است و در معاملات و 
قراردادهایی که منعقد کــرده ایم به خریدار این 
اطمینان را داده ایم که محصول خود را با ضمانت 
سلامت ارائه می کنیم و پرداخت هر گونه خسارت 
ناشی از استاندارد نبودن را تضمین کــرده ایم تا 
مصرف کننده نهایی با اطمینان کامل به مصرف 

اقدام کند.
* وقتی طی چند ماه قیمت دلار حدود 
سه برابر شد آیا در قیمت زعفران تأثیر ی داشت؟
- نه به آن شدت ، در اردیبهشت ماه زعفران کیلویی 
11 تا 1۲ میلیون تومان بود ، دلار که سه برابر 
شد در نهایت قیمت زعفران تا 14 میلیون تومان 
افزایش پیدا کرد یعنی تأثیر سه برابری نداشت، بر 
خلاف همه محصولات که با پایین آمدن دلار دچار 
نقصان شد ولی زعفران تنها کالایی است که به 
پیشرفت و ثبات خود ادامه داد، این توانمندی در 

بورس به وجود آمد .
* پس به نظر شما بالا و پایین رفتن 

قیمت دلار تأثیر چندانی در قیمت زعفران 
نداشت؟

- زعفران تنها محصولی است که فقط تولید کننده 
آن در جهان ما هستیم ، پس ما هم باید قیمت آن را 
تعیین کنیم ، کشف قیمت امسال در بورس انجام 
شد ، برای نگه داشتن بازار باید آن را مدیریت کنیم 
ــرآورده شود ، وقتی  تا کشاورز ما نیاز مالی اش ب
عرضه به طور ناگهانی در بورس زیاد شود، قیمت 
پایین می آید. این مسئله را در محصول پسته شاهد 
نبودیم به طــوری که قیمتش با بالا رفتن قیمت 
ارز تقریبا سه برابر شد ، حال آن که در زعفران این 
طوری نشد ، چرا ؟ چون آمریکا اولین تولید کننده 
پسته دنیا شده است ما در پسته تابعی از قیمت 
پسته کالیفرنیا هستیم، وقتی آن جا می گویند 11 
دلار ما هم باید به همین صورت قیمت گذاری کنیم 
مثلا 11 دلار را ضرب در 1۲ هزار تومان قیمت هر 
دلار می کنیم و می شود قیمت پسته ، 1۲0 هزار 
تومان ولی در زعفران این طور نیست ، ما تنها تولید 
کننده  هستیم و قدرت مانور بالایی هم داریم . از 

طرف دیگر بازار پسته را در کشور یک سیستم 
مدیریت می کند . در حالی که بازار زعفران 
را ۲0 نفر رسما مدیریت می کنند و در عمل 
صدها نفر صادرات زعفران انجام می دهند که 
نقطه ضعفی است که برای استاندارد سازی 
مشکل ایجاد می کند، مگر این که از طریق 
بورس به دنیا بقبولانیم که زعفران استاندارد 
تولید می کنیم . بورس الان پایه ای شده که 
اروپایی ها هم قبول کرده اند که زعفرانی که 

در بورس بارگیری می شود ، استاندارد است، ما 
تجار اسپانیایی داشته ایم که به وسیله عوامل شان از 
بورس جنس خریداری می کنند ، یعنی به فرودگاه 

مشهد و سپس به اسپانیا منتقل کرده اند.
ــورس کــالا چند  * الان در مجموع ب
درصــد از تولید زعفران کشور را انــبــارداری 

می کند و پوشش می دهد؟
- بورس کالا توان در دست گرفتن 10 درصد بازار 
کل کشور را دارد و تمایلی برای اثبات کردن ندارد 
و درست هم نیست که همه بازار را قبضه کند ، چون 
بخش سنتی  تجاری زعفران هم آسیب می بیند. 
بورس کالا پیشران تجارت زعفران است، صبغه 
تاریخی پیشخوان های سنتی ما بیش از 100 

سال است.
* شرکت زرین زعفران الان در مجموع 

چقدر از بازار را در اختیار دارد؟
- ظرفیت انبارهای ما حدود 10 تن است ، ما یک 
دفعه نمی توانیم همه زعفرانمان را استاندارد کنیم 
ولی امیدواریم با کمک رسانه ها شاهد آن باشیم که 
در کل کشور به آن ظرفیت برسیم که 100 درصد 

محصول مان را استاندارد کنیم.
ــن جــا مسئله ای کــه اتفاق  * خــب ای
می افتد آن است که بخشی از بازاری که متشکل 
نیست و زیر نظر بورس فعالیت نمی کند ممکن 
است برود به سمت قاچاق؛ شما فکر می کنید که 

عامل قاچاق چه کسانی هستند؟
- صادر کننده ای که نمی خواهد پیمان سپاری 
ارزی کند ، بعضا از کارت های متفرقه اشخاص 
برای صادرات استفاده می کند این عمل موجب می 

شود که بعضی از همین افرادی که از کارتشان سوء 
استفاده شده است نیز صادر کننده  شوند و بعضی 
صادر کننده های قدیمی راه قاچاق با دور زدن 
قوانین را به صادر کننده های جدید بیاموزند وقتی 
که بخش حرفه ای صادرات ما تمایلی به سازمان 
دهی ندارد و دنبال چانه زنی با گمرک است ، عرصه 
را برای صادر کنندگان غیر واقعی باز می کند و این 
ها خودشان صادر کننده می شوند به روش های 

قانونی یا غیر قانونی.
ــادر کنند ،  ــان صـ ــودش * ایــن کــه خ
اشکالی ندارد ولی این که قاچاق بشود و برود به 
افغانستان و آن جا دوباره ری اکسپورت بشود، 

خوب نیست.
- اجازه بدهید مطلب بدتری را بگویم، کالای غیر 
مجاز می آورنــد در ایــران می فروشند و پولش را 
پسته و زعفران می خرند و می برند به افغانستان و 
به عنوان تولید کشور افغانستان بسته بندی و صادر 
می کنند. ما مرتب در فصل تولید پسته مشتریان 
افغانستانی داریم که پسته می خرند و عملا پول 
شویی می کنند، به تازگی با اقدامی که بانک 
مرکزی انجام داد که حد مجاز کارت خوان ها را 
پایین آورد شاید مقداری این موضوع کنترل شود. ما 
زمانی می توانیم بگوییم قاچاق نمی شود که بخش 
صادراتمان به این باور برسند که در راستای منافع 
ملی با دولت تفاهم و با قیمت مناسب عرضه و صادر 
کنند. دلیلی ندارد زعفرانی که سال گذشته همین 
موقع 1470 یورو صادر کننده می خریده و به اروپا 
صادر می کرده است، بگوید نمی توانم بفروشم و 
باید 700 یورو بفروشم، خب شما نباید عرضه کنید 
چه کسانی این فضا را به وجود آورده اند؟ خبره ما که 
برای فرار از پیمان سپاری ارزی از کارت های غریبه 
استفاده کــرده است و حالا خود صاحبان کارت 
ها راهش را یاد گرفته اند و دارند خودشان چنین 
کاری را می کنند. این یک چرخه معیوب است که 
باید با تقویت استاندارد سازی و مراجعه دوستان به 

بورس حل شود.

 معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت 
اقتصاد در حالی تعداد شعب ایده آل شبکه بانکی 
در شرایط فعلی کشور را 1۲ هزار شعبه اعلام کرده 
و کاهش تعداد شعب بانکی را مورد تاکید قرار داده 
است که طبق آمارهای بانک مرکزی، در پایان 
خرداد ماه، در حدود ۲0 هزار و ۶00 شعبه بانک و 
موسسه اعتباری در کشور فعال بوده اند. همچنین 
تعداد کل شعب و باجه های بانکی داخل و خارج از 
کشور، بیش از ۲۳ هزار واحد بوده است.به گزارش 
خبرگزاری صدا و سیما، عباس معمارنژاد، معاون 
امــور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت 
اقتصاد با اشاره به مطالعات صورت گرفته در این 
وزارتخانه، اظهار کرد: بر پایه شاخص های تولید 
ملی، وسعت و جمعیت کشور، تعداد شعب نظام 
بانکی درمجموع باید 1۲ هزار شعبه باشد و تمامی 
بانک ها باید بهینه سازی شعب خود را در دستور 
کار قرار دهند. در این زمینه، گزارش های بانک 
مرکزی، نشان می دهد که با وجود کاهش 0.۶ 
درصدی تعداد کل شعب بانکی در سه ماه نخست 
امسال، این رقم در پایان خرداد ماه 97 به ۲0 هزار 

و ۵9۸ شعبه رسیده است.

اشــاره  بــا  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رئیس 
به برخی لابی ها بــرای لغو طرح اعتبارسنجی 
بازرگانان گفت: برای واردات کالاهای اساسی 
حدود  ۳.۵میلیارد دلار منابع ارزی تخصیص یافته 
اما تا الان کالاها تحویل نشده است. محمدرضا 
پورابراهیمی در گفت وگو با مهر، با انتقاد از اجرا 
نشدن ماده ای از قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
گفت: دولت مکلف بود به استناد بند »ت« ماده ۶ 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، سامانه یکپارچه ای 
را برای اعتبارسنجی و رتبه بندی فعالان اقتصادی 
ایجاد کند اما این قانون طی سال های گذشته 
اجرایی نشد و در نتیجه کارت های بازرگانی صادر 
شد که اعتبار دارندگان کارت، مورد تایید نبود.
وی تخلفات گسترده در امر واردات و صادرات 
را از پیامدهای اجــرا نشدن این قانون خواند و 
گفت: خبرهایی به دست ما رسیده که لابی های 
گسترده ای برای لغو طرح اعتبارسنجی بازرگانان 
آغاز شده است. کسانی پشت این لابی ها هستند 
که تا امروز هیچ اعتبار و سابقه ای در امر واردات 
و صــادرات نداشته اند؛ این افراد تلاش دارند از 
کارت های یک بار مصرف بازرگانی سوءاستفاده 

کنند.

پای درد دل های یک زعفرانکار حرفه ای 

پول شویی با زعفران و صادرات با کارت های یک بار مصرف 
ایران می تواند به مرجع تعیین قیمت زعفران جهان تبدیل شود

سرطان شعب بانکی 
معاون وزیر اقتصاد: 11 هزار 

شعبه بانکی مازاد در کشور داریم

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس خبر داد: 

لابی های گسترده برای لغو 
طرح اعتبارسنجی بازرگانان 

کمیسیون تلفیق در آخرین مصوبات خود در 
چارچوب بودجه 9۸ دولت را مکلف به سامان 
دهــی یک ماهه حقوق مــدیــران کــرد و جریمه 
سنگینی نیز برای صادرکنندگانی که ارز خود 
را با تاخیر به اقتصاد برگردانند تعیین کرد که بر 
اساس آن اگر مشمولان اعاده ارز، یک سال در 
بازگرداندن ارز تاخیر کنند ۲4 درصد جریمه 
شده و همزمان عملشان نیز مصداق خیانت در 
امانت تلقی خواهد شد. به گزارش خبرگزاری 
خانه ملت، مفتح سخنگوی این کمیسیون در 
توضیح مصوبات دیروز تلفیق گفت: دولت مکلف 
شد که ظرف مدت یک ماه پس از ابــلاغ قانون 
بودجه سال 9۸، به سامان دهی حقوق مدیران 
عامل و اعضای هیئت مدیره اعــم از موظف و 
غیرموظف شرکت های دولتی و شرکت های 
وابسته به نهادهای عمومی غیر دولتی در سه 

سطح اقدام کند.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 
1۳9۸ کل کشور ادامــه داد: در مصوبه دیگر 
افــراد  که  شد  مقرر  مجلس  تلفیق  کمیسیون 
حقیقی و حقوقی که مشمول ضابطه اعاده ارز 
هستند، اگر در موعد مقرر ارز را برنگردانند، به 
ازای هر ماه تاخیر، ۲ درصد به میزان ارز مد نظر 

و بازنگردانده اضافه می شود و اگر زمان اعاده 
ارز صادراتی بیشتر از یک سال طول بکشد، 
این اقدام مصداق خیانت در امانت تلقی شده و 
مجازات متناسب با این موضوع اعمال می شود.

نماینده مردم تویسرکان در مجلس درباره طرح 
سهمیه بندی سوخت در سال9۸ نیز اعلام کرد 
که کمیسیون تلفیق هنوز راجع به حامل های 
انــرژی، قیمت آن و نحوه اجرا تصمیمی اتخاذ 
نکرده است. وی همچنین گفت که روند بررسی 

این موضوع بسیار زمان بر است. 

کمیسیون تلفیق برای تخلف از بازگشت ارز صادرات مجازات تعیین کرد

نقره داغ صادرکنندگان متخلف


